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صفحه در اجلاس مجمع رؤسای کمیسیون های شهرسازی و معماری شورای اسلامی 
در شیراز تاکید شد؛

راهکارهای عملی برای احیا و بازآفرینی بافت های 

تاریخی تا ارائه ۲۷ بسته تشویقی
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خبـر

سرویس خبری /خدیجه غضنفری: هشتمین اجلاس مجمع رؤسای 
معاونین  و  اسلامی  معماری شوراهای  و  کمیسیون های شهرسازی 
میزبانی  به  استان ها  مراکز  و  کلانشهرها  معماری  و  شهرسازی 

مدیریت شهری شیراز برگزار شد.
*راهکارهای عملی برای احیا و بازآفرینی بافت ها بسیار مهم و 

حساس است.
کمیسیون های  رؤسای  مجمع  اجلاس  هشتمین  در  کشور  وزیر 
و  شهرسازی  معاونین  و  اسلامی  شورای  معماری  و  شهرسازی 
معماری کلانشهرها و مراکز استان ها به میزبانی شیراز گفت: شهید 
نوع جهادی و  از  آیت الله رئیسی معمار جدید در حوزه مدیریت 

مردم داری بود.
اظهار کرد:  تسلیت شهادت شهدای خدمت،  احمد وحیدی ضمن 
نوع جهادی و  از  آیت الله رئیسی معمار جدید در حوزه مدیریت 

مردم داری بود.
وزیر کشور همچنین دلیل برگزاری این مجمع و خروجی آن را 
مورد تأکید قرار داد و تصریح کرد: یکی از مشکلات همایش های 
یک  به  که  آنهاست  برگزاری  از  حاصل  نتایج  پیگیری  عدم  ما، 

آفت تبدیل شده است.
وحیدی تاکید کرد: انتظار بنده این است که پس از اختتامیه این 
اجلاس، گزارشی ارائه شود که در بحث بازآفرینی شهری به نتایج 
و برنامه های جدید و مشخصی رسیده ایم، با اینکه مفاهیم جدیدی 

کشف و به بحث و گفت وگو گذاشته خواهد شد.
بافت های  درخصوص  جدیدی  حرف  و  پیام  اینکه  بیان  با  وی 
این موضوع  باید  نشنیده ایم، گفت:  تاریخی و فرهنگی  حاشیه ای، 

را حل کرد.
سردار وحیدی همچنین با اشاره به اینکه شهرداران ما ۳۵۰ همت 
بودجه دارند که بخش زیادی از آن را باید صرف شهرسازی کنند، 
با  باید  شهرسازی  بودجه  کردن  مصرف  بهینه  برای  کرد:  تأکید 

الگویی حرکت کرد که با مبانی ها همخوانی داشته باشد.
وزیر کشور با تاکید بر اینکه اصالت و هویت که اساس زندگی 
شهری است باید در شهر مشهود باشد، عنوان کرد: جهان بینی، باید 

در طراحی های شهری مدنظر قرار گیرد.
وحیدی با تاکید بر این نکته که محور توسعه شیراز باید حضرت 
احمد بن موسی-شاهچراغ )ع( و برآمده از ارزش های این امامزاده 
واجب التعظیم باشد، افزود: نقش وجود ایشان در هویت سازی شهر 

باید مشخص باشد.
از  شهر  بر  حاکم  روانی  فضای  است  معتقد  که  کشور  وزیر 
ساختمان ها اثر می پذیرد، گفت: متاسفانه طبیعت زیبا در برخی از 

شهرها از منظر زیباشناختی دستخوش تغییرات شده است.
وحیدی همچنین با بیان اینکه معماری حاکم بر مهندسی است و 
باید ابتدا آن را دید و سپس محاسبات را انجام داد، خاطرنشان کرد: 
در بافت های تاریخی سالهای زیادی است که درخصوص بازبینی 

صحبت می شود اما کار جدی انجام نشده است.
وزیر کشور تأکید کرد: راهکارهای عملی برای احیا و بازآفرینی 

بافت ها بسیار مهم و حساس است.
*ارائه ۲۷ بسته تشویقی درخصوص بافت های تاریخی

رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی مجمع شهرداران کلانشهرهای 
ایران نیز گفت: بافت های تاریخی ۲۵ درصد از بافت های مشمول 
بازآفرینی کشور را به خود اختصاص داده اند و بافت های تاریخی 

سیاستگذارهای فراوان اما مجریان اندکی دارد.
یک  در  مرمت  و  ساخت  برای  امروز  کرد:  اضافه  عزتی  محمد 
یک  کشور  موضوعی  مصوبات  براساس  تاریخی  بافت  ملک 
کارشناس فرهنگی می تواند نظر دهد، اما شهرداران که در میدان 
هستند ابتکاری در پیشنهاد ضوابط ندارند، لذا نگاه مختلف به بافت 

تاریخی، شرایط امروز بافت را ایجاد کرده است.
عزتی از ارائه ۲۷ بسته تشویقی خبر داد که در مجمع شهرداران 

از وزیر  دراین خصوص  و  ایران مطرح خواهد شد  کلانشهرهای 
کشور خواست که از تصویب بسته های تشویقی بافت حمایت کند 

تا شاهد بازگشت زندگی به تاریخی و فرهنگی باشیم.
*نیازمند احیای بافت تاریخی برای جلوگیری از انقطاع فرهنگی، 

تاریخی و نسلی هستیم
نیز  کشور  معماری  و  شهرسازی  کمیسیون  رؤسای  مجمع  رئیس 
گفت: برای جلوگیری از انقطاع فرهنگی، تاریخی و نسلی نیازمند 

احیای بافت تاریخ هستیم.
مهدی عباسی بیان کرد: موضوع بازآفرینی و احیای بافت تاریخی 
موافقینی  و  مخالفین  که  است  پرچالشی  مبحث  کشور،  شهرهای 

دارد.
با  کشور  معماری  و  شهرسازی  کمیسیون  رؤسای  مجمع  رئیس 
وصیانت  حفاظت  با  که  دارد  وجود  کسی  کمتر  براینکه  تاکید 

بافت  باشد، گفت:  داشته  میراثی مشکل  آثار  و  تاریخی  بافت  از 
تاریخی یک فرهنگ و ارزش متعالی است و متخصصین شهری 

باید برای بن بست ها فکری کنند.
عباسی اضافه کرد: باید طرح ها، الزامات و اقدامات پیرامون بافت 

تاریخی مورد ارزیابی قرار گیرند.

در  اینکه  بیان  با  شیراز  امام جمعه  و  فارس  در  ولی فقیه  نماینده 
شهرها  تفضیلی  و  جامع  طراح های  طراحی  و  شهری  برنامه ریزی 
دچار مشکل شده ایم، عنوان کرد: مرکز پژوهش های شهر شیراز با 
همکاری مجمع حکمت اسلامی فارس یکسری کارهای مطالعاتی 

در این زمینه انجام داده است.
آیت الله لطف الله دژکام تاکید کرد: نمی شود در دنیایی که همه چیز 

بر مدار آیه های الهی شهر بسازیم اما بگوییم آیه الهی نباشد.
هم  شیراز  تاریخی  بافت  درخصوص  فارس  در  ولی فقیه  نماینده 

عنوان کرد: در شیراز ۳۶۰ هکتار بافت تعریف شده که کم نیست 
اما آیا ضرورت استدلال حفظ بافت تاریخی را در برمی گیرد؟

*شیراز به لحاظ موقعیت می تواند الگو باشد
رئیس شورای اسلامی شهر شیراز نیز گفت: شیراز به لحاظ موقعیت، 

یک ویژه شهری است که می تواند موضوع مطالعه و الگو باشد.
امام جمعه ارزشمند صاحب  ادامه داد: شیراز یک  ابراهیم حسینی 
معماری  اندیشه،  بدون  می کند  اثبات  که  دارد  صدرایی  مطالعات 

فعلی امکان نداشته است.
رئیس شورای اسلامی شهر شیراز همچنین ساخت پنج دری و هفت 
دری های ویژه شیرازی ها حاصل خوش خلقی مردم شیراز ذکر و 
پیشنهاد کرد: در راستای تقویت ارتباط بین شهرها، بخشی از این 
اجلاس به پشتوانه های فکری شهرسازی و معماری قدیم و جدید 

اختصاص داده شود.

*بازآفرینی و باززنده سازی بافت تاریخی شیراز از اهمیت زیادی 
برخوردار است

شهردار شیراز با تأکید بر این موضوع که بازآفرینی و باززنده سازی 
بافت تاریخی از اهمیت زیادی برخوردار است، نیز گفت: باید در 

حفظ و نگهداری بافت، تمام تلاش خود را به کار ببریم.

تاریخی  بافت  احیای  و  بازآفرینی  کرد:  اظهار  اسدی  محمدحسن 
شهرها موضوعی حساس است.

وی با بیان اینکه امروز شرایط به نحوی است که هر روز بافت 
مرکزی و فرهنگی فرسوده تر می شود و ساکنین عزیمت می کنند، 
یا  و  می شود  سکنه  از  خالی  یا  بافت  روند  این  با  کرد:  تصریح 
افرادی جایگزین می شوند که بعضاً موجبات بزهکاری و ناهنجاری 

را فراهم می کنند.
وی همچنین خطاب به رؤسای کمیسیون های شهرسازی و معماری 

شورای اسلامی و معاونین شهرسازی و معماری کلانشهرها و مراکز 
مجلس  و  شهری  پارلمان  عضو  عنوان  به  شما  داد:  ادامه  استان ها 
و  تسهیلگری  دفاتر  ایجاد  با  خوبی  تصمیم گیری  می توانید  محلی 
کارگزاری، تجمیع پلاک ها، کاهش عوارض، تغییر نگاه دولت و 

وزارت میراث فرهنگی و… در بافت داشته باشید.
شهردار شیراز با تصریح بر این موضوع که امروز نگاهی سختگیرانه 
نسبت به بافت تاریخی و فرهنگی شیراز توسط شهرداری و اداره 
شکل  فارس  دستی  صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  کل 
گرفته، گفت: اگرچه اجازه نداده ایم تعدی و تعرضی به بافت انجام 
شود، اما از طرفی دیگر مقاومت ها موجب کاهش سرمایه گذاری ها 

شده است.
اسدی مجدداً از رؤسای کمیسیون های شهرسازی و معماری شورای 
مراکز  و  کلانشهرها  معماری  و  شهرسازی  معاونین  و  اسلامی 
تاریخی و  بافت  برای  برنامه جامع  استان های کشور خواست که 
فرهنگی ارائه دهند و تاکید کرد که نگاه دولت در ارائه تسهیلات 

هم کمک کننده است.
بافت  باززنده سازی  بازآفرینی و  اینکه  بر  تاکید  با  شهردار شیراز 
تاریخی از اهمیت زیادی برخوردار است، گفت: باید در حفظ و 

نگهداری بافت، تمام تلاش خود را به کار ببریم.
اسدی با بیان اینکه دنیا به دنبال احیای بافت تاریخی و فرهنگی 
ابراز  می کند،  تعریف  بافت  رونق  اساس  بر  را  اقتصاد  و  است 

امیدواری کرد که بهره لازم از این اجلاس حاصل شود.
همه  نیازمند حرکت  شیراز  فرهنگی  تاریخی  بافت  *بازآفرینی 

جانبه است
شورای  هوشمندسازی  و  معماری  شهرسازی،  کمیسیون  رئیس 
اسلامی شهر شیراز نیز گفت: بافت تاریخی فرهنگی شیراز در طول 
بازآفرینی  امروز  زمان دستخوش فرسودگی عمده قرار گرفت و 

آن نیازمند حرکت همه جانبه است.
مصطفی کیانی رحیمی با بیان اینکه بافت تاریخی شهر شیراز یکی 
ایران  از دوران  مانده  باقی  بافت های شهری  منحصربه فردترین  از 
کهن ایران است، گفت: این بافت به واسطه ساختار شبکه معابر 
و سلسله مراتب شهری، کاملًا نظام مند شکل گرفته و حفظ شده و 
محلات مختلف براساس نوع زندگی ساکنین آن ایجاد شده است.

شورای  هوشمندسازی  و  معماری  شهرسازی،  کمیسیون  رئیس 
بی شمار  فرصت های  کرد:  خاطرنشان  شیراز  شهر  اسلامی 
می تواند  اندیشمندان،  عقیده  واسطه  به  بافت  در  سرمایه گذاری 
بستری برای معرفی فرهنگ اصیل و غنی شیراز به جهانیان باشد، 
چرا که به عقیده جامعه شناسان، شیراز نه تنها فرهنگ این بلکه 

یک سبک زندگی است.
وی با بیان اینکه در بحث کالبدی فرسودگی بناها، نقص در شبکه 
تاسیسات زیربنایی، نبود سیستم یکپارچه دفع فاضلاب که نیازی 
اساسی در راستای توسعه پایدار شهری است و …در بافت به چشم 
به دلیل  نیز متاسفانه  می خورد، گفت: دربعد فرهنگی و اجتماعی 
به  شیراز  اصیل  مردم  و  بافت  اصلی  ساکنین  مختلف،  مشکلات 
کوچ از این بافت روی آوردند و جایگزین آنها، مهاجران و اتباع 

بیگانه شدند.
کیانی رحیمی همچنین مشکلات اقتصادی و زیست محیطی را در 
بافت مورد توجه قرار داد و گفت: اجرای طرح های باز زنده سازی و 
بازآفرینی بافت موجب بازگشت به بافت و یا ایجاد زمینه سکونت 
و اقامت در بافت شده است که گواه و شاهد این بازسازی و باز 
زنده سازی همین پهنه بین الحرمین، بافت پیرامونی، بازار وکیل و 

ثبت مجموعه زندیه و …است.
دولت  عالی  مقامات  از  شیراز  شهر  اسلامی  شورای  عضو  این 
خواستار پیش بینی بودجه در دستگاه های تخصصی ذیربط مختص 
هزینه کرد در بازآفرینی بافت های تاریخی برای رشد و شکوفایی 

هرچه بیشتر بافت های تاریخی شد.


